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Сегодня Казахстан располагается на перекрестке 
многих транспортных коридоров, и АО «НК «ҚТЖ» 
является одним из крупнейших участников тран-
зитных маршрутов из Китая в Европу. В компании 
проведена большая работа над анализом суще-
ствующих систем участников для максимальной 
адаптации под потребности клиента. Результатом 
стал проект «Эффективная логистика и бесшовный 
транзит», который предполагает развитие логисти-
ческого сектора за счет использования различных 
IT- инструментов. К слову, разработчиком проекта 
стала команда специалистов АО «KTZ Express».

Управляющий директор по логистике АО «НК 
«ҚТЖ» Ерлан Койшибаев отмечает важность 
реализации данных проектов для оптимизации 

и автоматизации внутренних бизнес-процессов 
на всех этапах перевозки и общего развития 
компании и отрасли в целом. 

Проект «Эффективная логистика и бесшовный 
транзит» включает в себя четыре инициативы, ка-
ждая из которых нацелена на определенные этапы 
перевозок. Так, цель первой – «Умная логистика» 
– создание  централизованного программного 
решения, которое управляет процессом взаимо-
действия участников перевозочного процесса для 
бесшовного построения логистической цепочки 
в режиме «онлайн». Дополнительно планируется 
цифровизация управления морским портом Курык.

В рамках второй инициативы – «Создание и 
внедрение платформы Blockchain» – планируется 
обеспечить информационное взаимодействие 
всех участников перевозок внутри группы компа-
ний АО «НК «ҚТЖ» и клиентов путем внедрения 

программного обеспечения и интеграции систем. 
В целях оказания транспортно-логистических 

услуг с учетом консолидированных изменений 
реализуется инициатива «Реинжиниринг и 
автоматизация бизнес-процессов». Четвертая 
инициатива – «Создание единого цифрового 
транзитного коридора»  – позволит подвести итог 
всех полученных результатов. Она упростит про-
цедуры и сократит время оформления провозных 
документов для повышения привлекательности 
транзитных перевозок. 

В процессе цифровизации в АО «НК «ҚТЖ»  не 
упускается ни одно звено на участке транзитных 
маршрутов из Китая в Европу. Изучаются и внедря-
ются автоматизация в бизнес-процессы логистики, 
в грузовые перевозки как по железной дороге, так 
и в морские порты. 

Фото Александра ЖАБЧУКА

ИНИЦИАТИВЫ  ДЛЯ  РАЗВИТИЯ  ЛОГИСТИКИ
В АО «НК «ҚТЖ» стартовал проект «Эффективная логистика и бесшовный транзит». 
Программа предполагает развитие логистического сектора за счет использования 
различных IT- инструментов.

Айлин БАУРЖАН,
Нур-Султан

МЛН

ТЫС.
Положительное заключение госу-

дарственной экспертизы получил 
проект строительства вторых путей 
на участке Достык – Мойынты. 

Он реализуется в рамках нацио-
нального плана «Сильные регионы – 
драйвер развития страны» и позволит 
увеличить пропускную способность 
железнодорожной инфраструктуры 
по транзитному коридору Китай – 
Европа – Китай в пять раз, а также 
повысить скорость перевозки грузов.

АО «НК «ҚТЖ» к настоящему мо-
менту заканчивает строительство 
вторых путей на первом перегоне 
Достык – разъезд 19. По проложен-
ным ранее 25 километрам в конце 
прошлого года запущено рабочее 
движение. 

В ходе строительства возведен же-
лезобетонный мост и установлены 
водопропускные трубы. По разъез-
ду 19 произведена реконструкция 
станции, смонтирован модульный 
пост ЭЦ на 19 стрелок, подключено 
электроснабжение, установлена 
противопожарная сигнализация, 
производится монтаж постового 
микропроцессорного оборудования. 

На станции Достык ведутся пуско-   
наладочные работы по возведенным 
объектам, завершить их планируется 
уже в мае. Кроме того, на финальной 
стадии ввод в электрическую центра-
лизацию уложенного второго пути. 

До 2025 года АО «НК «ҚТЖ» плани-
рует реализовать еще два крупных 
проекта – строительство линии 
Дарбаза – Мактарал и обводной 
железнодорожной линии Алматы.

Роман ЛЮБИМОВ

ПРОЕКТ 
ПРОШЕЛ 
ГОСЭКСПЕРТИЗУ

Программа нынешнего обучения на-
сыщенна и необычна. Как отмечают 
организаторы, в период пандемии обу-
чение проходило в онлайн-формате, что 
сказывалось на качестве передачи знаний 
и навыков. В этом году оно организовано 
в гибридном формате (оффлайн/онлайн).  

– Основная цель HR-академии – разви-
тие профессиональных и личностно-де-
ловых компетенций для повышения 
эффективности производства в условиях 

постоянных изменений, трансформации 
и цифровизации бизнеса, внешних вы-
зовов и рыночных изменений, – говорит 
директор департамента управления че-
ловеческими ресурсами АО «НК «ҚТЖ» 
Сауле Истлеева.

Программа обучения содержит                             
комплексный подход к системе управ-
ления человеческими ресурсами, имеет 
прикладной характер и нацелена на повы-
шение организационной эффективности и 
реализацию HR-стратегии АО «НК «ҚТЖ» 
на региональном уровне.

– Впервые наряду с работниками                       

кадровых служб здесь учатся и менеджеры 
по труду и заработной плате. Кроме того, 
слушатели академии смогут развить и 
личностно-деловые качества, – рассказала 
HR бизнес-партнер Алма Саулебаева. 

Так, специально подготовленные тре-
неры помогут участникам в развитии и 
укреплении внутренних коммуникаций, 
управлении конфликтами, цифровых 
навыков и многом другом. 

– Я благодарна за возможность встре-
титься с коллегами, обменяться опытом, 
получить новые навыки, которые  смогу 
применить в своей работе, – говорит 

В  НОВОМ  ФОРМАТЕ
 В Центре оценки и развития персонала железнодорожного транспорта АО «НК 
«ҚТЖ» 20 апреля 2022 года в новом формате заработала HR-академия компа-
нии. Более 90 представителей региональных структур, филиалов и дочерних 
организаций в течение трех дней будут погружаться в вопросы кадрового 
делопроизводства, совокупного вознаграждения, корпоративной культуры и 
заниматься развитием личностно-деловых качеств. 

Асель ШАЙХЫНОВА
Нур-Султан

ОБУЧЕНИЕ

начальник отдела по управлению персо-
налом филиала АО «НК «ҚТЖ» – «Шым-
кентское отделение магистральной сети» 
Балжан Назарова.

Многие представители региональных 
структур, филиалов и дочерних органи-
заций также отметили, что такие встречи 
помогают им ставить общие цели, делиться 
знаниями и находить новые инструменты. 

– HR-академия – это мегаполезное для 
всех нас обучение. Ведь здесь из первых 
уст мы можем узнать обо всех новшествах 
компании, а потом все это применить 
в рабочей практике. Ожидаю больших 
знаний, особенно в части эффективных 
коммуникаций, – отмечает начальник 
отдела по работе с персоналом филиала 
ТОО «КТЖ – Грузовые перевозки» –                                                                         
«Батыс», участник проекта «100 молодых 
лиц ҚТЖ» Абзал Ғаббасов. 

Отметим, программа состоит из трех 
модулей. Обучение завершится 24 июня 
на площадке HR Alany-2022, где будут 
подведены итоги и вручены сертификаты. 

Пандемияға байланысты 
көршілес екі ел аралық шекара 
учаскесіндегі қозғалысты шектеу 
туралы шешімнің күші жойылды. 

Осыған дейін пойыз тек Қазақстан 
территориясында, шекараға дейін, 
яғни ең соңғы Дина Нұрпейісова 
станциясына дейін қатынап кел-
ген еді. «Жолаушылар тасымалы» 
АҚ Атырау телімінің бастығы 
Әлмұқан Есқалиевтің айтуынша, 

ХАЛЫҚАРАЛЫҚ  ПОЙЫЗ 
ҚАЛПЫНА  КЕЛТІРІЛДІ

Қазақстан мен Ресей теміржол әкімшіліктері ара-
сындағы келісімге сәйкес сәуірдің 20-нан бастап 
«Атырау-Астрахань» қатынасындағы халықаралық 
жолаушылар пойызы қалпына келтірілді.  

Қосұйым МҰҚАШЕВ,
Атырау

№625-626 «Атырау-Астрахань» 
пойызы жергілікті уақыт бойын-
ша 22-45-те Атыраудан аттанып, 
Астраханьға таңғы 8-де барады. 
Пойыз Атыраудан жұп күндері, 
ал кері қарай тақ күндері жүреді. 
«Пойыз құрамында 7 вагон бар, 
оның төртеуі – Маңғыстаудан 
келе жатқан вагондар. Ал бізден 3 
вагон: 1 купе, екі плацкарт вагон 
қосылады. Жолаушыларға қызмет 
көрсететін жолсеріктер саны 14-
18 адам аралығында. Астраханьға 
қатынас тоқтаған кезде де бізде 
жұмыссыз отырған жолсерік болған 
жоқ, енді сол бұрынғы мамандар 
өз маршруттарына қуана-қуана 
қайта оралып жатқан жайы бар», 
– дейді телім бастығы.  

Бірақ жолаушыларға пойызға 
мінудің өзіндік тәртібі бар екен. 
Коронавиурсқа қарсы егілмеген 
жолаушылар ПЦР-тест тапсыруы 
керек, оның мерзімі 72 сағаттан 
кем болмауы тиіс. Ал вакцинация-
дан өткендеріне 6 ай болмағандар 
үшін анықтама қажет емес. Пойыз 
жолда 11 станция, 16 разъезге 
тоқтайды. 

Суретті түсірген автор

«Жолаушылар тасымалы» АҚ                          
жолаушыларға қызмет көрсету 
сапасын жақсарту мақсатында 
сервистік қызметтер ауқымын 
кеңейтіп келеді. Бүгінде пойыздарға 
билетті бұрынғыдай ұзақ-сонар 
кезекке тұрып немесе тамыр-та-
нысты жағаламай, телефонның 
көмегімен-ақ рәсімдеп алуға болады.   

Міне, енді сәуір айынан бастап қол-
ма-қол және ақшасыз есеп айырысу 
сияқты төлем әдісіне, сондай-ақ, қай 
жерде сатылғанына қарамастан, 
барлық электрондық жол жүру құжат-
тары бойынша орындарды, яғни кері 
өткізілетін пойыз билеттерін онлайн 
қайтару функциясы іске қосылады деп 
хабарлап отыр Ұлттық тасымалдаушы 
компанияның ақпараттар қызметі. 

Жолаушы орынды пойыз жа-
сақталған станциядан жөнелтуге 
дейін 1 сағаттан кем және электрон-
дық билетте көрсетілген станциядан 
жөнелтілгеннен кейін 1 сағат  уақыт 
өтпеген жағдайда онлайн қайтара 
алады. 

Орынды қайтаруды рәсімдеу үшін 
BILET.RAILWAYS.KZ сайтының басты 
бетіндегі «Талап бойынша орынды 
қайтару» қосымша бетін таңдап, сайтта 
барлық қажетті бағандарды толтыру 
қажет және орынды қайтару туралы 
түбіртекті жүктеп алғаныңыз абзал. 

Осы ретте, жолаушылар ақшалай 
қаражаттың билет иесіне электрондық 
жол жүру  құжатын (билетін) сатып 
алу тәсілі мен орнына байланысты 
белгіленген тәртіппен қайтарыла-
тынын ескеруі тиіс.

Орындарды қайтару туралы толық 
ақпаратпен https://bilet.railways.
kz/help сайтынан танысуға болады.

Ислам ТАЛҒАТ

БИЛЕТТІ ОНЛАЙН 
ҚАЙТАРУҒА 
БОЛАДЫ

СОҢҒЫ ТОҚСАННЫҢ 
ҚОРЫТЫНДЫСЫ БОЙ-
ЫНША ҰЛТТЫҚ КОМ-
ПАНИЯ КЛИЕНТТЕРІ 
ТАРАПЫНАН ТҮСЕТІН 
ТАПСЫРЫС САНЫНЫҢ 
АРТУЫ БАЙҚАЛАДЫ. 
СОНДЫҚТАН ҰЗЫН 
ҚҰРАМДАРДЫ ӘЗІР-
ЛЕУДІ ҚОЛҒА АЛЫП 
ЖАТЫРМЫЗ. АУЫР 
САЛМАҚТЫ ПОЙЫЗ-
ДАРДЫ ДА ҚҰРАСТЫ-
РУҒА МҮМКІНДІГІМІЗ 
МОЛ

ПРОЕКТ ПО ЕДИНОМУ ЦИФРОВОМУ ОКНУ УПРОСТИТ ВЗАИМООТНОШЕНИЯ 
ГРУЗООТПРАВИТЕЛЕЙ С АО «НК «ҚТЖ», СНИЗИТ ЗАТРАТЫ НА ДОКУМЕНТООБОРОТ 
И С ТОЧКИ ЗРЕНИЯ МЕНЕДЖМЕНТА КОМПАНИИ ПОВЫСИТ КОНТРОЛЬ ЗА КАЧЕСТВОМ 
ОКАЗЫВАЕМЫХ УСЛУГ ИЗ ОДНОЙ БАЗЫ ДАННЫХ. 

Диас КАДЫРОВ, 
заместитель директора филиала АО «НК «ҚТЖ» – 

«Дирекция автоматизации и цифровизации»



2
№29 (2744) 22/04/2022

ӨНДІРІС
rail-news.kz

КӘСІБІ-НӘСІБІ

Сұлугүл БАКЕСОВА,
Нұр-Сұлтан

БАҒДАРЛАМА

Бүгінде ұлттық компания басқармасының шешімімен 
бағдарламаның 2018-2022 жылдарға арналған екінші 
кезеңі жалғасын тапқан. Демек, бұл бағыттағы оң нәти-
желер ескеріле отырып, қажеттілігіне маңыз берілген.  
Бірінші кезеңде бағдарлама үш негізгі бағытта жүзеге 
асырылды: біріншісі, теміржол станциялары мен бе-
кеттерге ауыз судың үздіксіз берілуін қамтамасыз ету, 
екіншісі, әртүрлі табиғи көздерден суды тазарту және 
залалсыздандыру бойынша «Таза су» заманауи қондыр- 
ғыларын пайдалана отырып, ауыз сумен жабдықтау 
сапасын жақсарту, үшіншісі, санитарлық нормаларға 
сәйкес сумен жабдықтау объектілерінің аймақтарын 
жайластыру, объектілерде күзет белгілері мен бейне-
бақылау орнату. 

Бағдарлама жүзеге асырыла басталғалы бері «Теміржол-
су» АҚ 516 теміржол станциясы мен бекеттердегі 822 
сумен жабдықтау және кәріз нысандарына күрделі жөн-
деу және қайта жаңарту жұмыстарын жүргізді. Оның 
ішінде 548,3 км су құбыры желісі, 26,48 км кәріз желісі, 
56 су тегеурінді мұнара, 77 су айдау сорғысы, 20 дана 
кәріздік сорғы станциясы күрделі жөндеуден өтіп, қайта 
жаңартылды. 72 «Таза су» қондырғысы орнатылды, 60 
артезиан ұңғымасы бұрғыланып, тазартылды. Сондай-ақ 
23 станцияда теміржолшылардың 410 тұрғын үйіне 
есептеу құралдарын орната отырып, сумен жабдықтау 
құбырлары тартылды. Ал 12 шағын разъезде тұрғын 
үй-жайлар заманауи себезгі бөлмелерімен, санитар-
лық тораптармен және су жылытқыш құрылғылармен 
жабдықталды. Көріп отырғанымыздай, аз жұмыс емес.

Ал былтырғы жұмыстарға келсек, 2021 жылы «Мөл-
дір бұлақ» бағдарламасы бойынша 195 629 мың теңге 
қарастырылып, ол толығымен игерілді. Ұңғыма және су 
өткізгіш сорғы станцияларында 34 күш-сорғылы жабдықты 
ауыстыру жұмыстары жүргізілді. 8 арнайы техникаға 
және Жезқазған, Жарма, Қостанай, Қоржынкөл стан-
циялары мен 1 км, 731-714 км бекеттеріндегі ұзындығы 
7,987 км су құбыр желісіне күрделі жөндеу жүргізілді. 

Биылғы 2022 жылға 188 672 мың теңге бөлу жоспар-
ланған, бұл қаржыға 3 арнайы техника, соның ішінде 
құбырларды траншеясыз ұңғылауға бағытталған 
құрылғы сатып алу жоспарланған, бұл жол төсемдерін 
бүлдірмеуге мүмкіндік береді. Сонымен қатар ұзындығы 
2,46 км су құбыры желілеріне, 2 су айдауыш мұнараға 
күрделі жөндеу жүргізу, дюкер салуға жобалық-сметалық 
құжаттар жасау, су айдағыш мұнара мен су өткізгіш 
сорғы станцияларын жөндеу көзделуде. 

Жалпы бағдарлама биылдан кейін  жалғасын таба ма, 
әлде осымен тоқтай ма, белгісіз. Ал таза су теміржол-
шыларға, әсіресе шалғай станция тұрғындарына ауа-
дай қажет. Сондықтан жол бойындағы халық сапалы 
сумен толық қамтамасыз етілмей бағдарлама жалғасын 
тапса, құба-құп.   

ЕКІНШІ КЕЗЕҢ 
АЯҚТАЛУҒА ЖАҚЫН  

Теміржол бойындағы барлық 
станциялар мен бекеттерді 
сапалы сумен қамтамасыз 
етуді көздеген «Мөлдір бұлақ» 
бағдарламасының бірінші ке-
зеңі  2012-2016 жылдары жүзеге 
асырылды. Бағдарламаның 
бұл кезеңінде жоспарланған 
инвестициялық жобалар жүз 
пайыз орындалды. Ендігі бағыт 
қандай? Бағдарламада бола-
шақ бар ма?

ТЕМІР ТҰЛПАРЛАР ЖАЗҒЫ ТАСЫМАЛҒА ДАЙЫН БА?    
«Қазақстан темір жолы» ҰК» АҚ локомотив пайдалану депола-
рында темір тұлпарлар көктемгі комиссиялық байқаудан өтуде. 
Үстіміздегі жылдың сәуір айының 10-да басталған бұл байқау 31 
мамырда аяқталмақ. Біз комиссиялық байқау жұмысымен та-
ныспаққа Астана локомотив пайдалану депосына жол тарттық...

Бізді депо директорының пайдалану 
жөніндегі орынбасары Азамат Әуесбаев 
қарсы алып, «Қамқор-Локомотив» ЖШС-
ның жөндеу кәсіпорындарында маусымдық 
дайындықтан өтіп жатқан ВЛ80, 2ТЭ10, 
ТЭМ-2 ескі және ТЭ33А және KZ8А жаңа  
сериялы тепловоздардың жаз маусымына 
әзірлік жұмыстарымен таныстырды.   

Жөндеу кәсіпорнында жолықтырған бас 
инженер мен еңбек қорғау жөніндегі же-
текші инженер бізге еңбек және техника 
қауіпсіздігі бойынша кіріспе нұсқаулық 
өткізіп, қауіпсіздік ережесімен танысқаны-
мызды растайтын журналға қол қойғызды, 
бұдан кейін бәрімізге арнайы каска мен 
жилет берді. Жолай бас инженер дәліздегі  
Астана локомотив жөндеу депосының қол 
жеткізген жетістіктерін айшықтаған стенд-
пен таныстырды. Стендке қойылған көрнекі 
дүниелер қатарында «Қамқор-Локомотив» 
ЖШС 13 филиалының арасында Астана ло-
комотив жөндеу депосына берілген Еңбек 
қорғау қауіпсіздігі қызметінің саласында 
қол жеткізген жетістіктері үшін «Алтын 
Каска-2020»  дипломы мен алтын түстес 
касканың өзі де бар екен. 

Бұдан кейін біз локомотивтер қаңтарылған 
цехқа келдік. Астана локомотив пайдалану 
депосы директорының орынбасары Азамат 
Әуесбаевтың айтуынша, биыл республика 
бойынша 1000-нан астам локомотив техни-
калық қызмет көрсетуден өтетін болса, соның 
102 бірлігі астаналық депоға тиесілі екен.  

– Қазір өздеріңіз көріп тұрғандай, локомо-
тивтер канавада тұр. Олар толық тексеруден 
өту үшін тексеру шұңқырында 16-дан 24 
сағатқа дейін тұрады. Машиналарда қандай 
да бір проблема бар-жоқтығын анықтау 
үшін, білікті мамандар  мұқият тексереді. 
Шын мәнінде, бұл  – аса жауапты да ауыр 
жұмыс, – дейді Азамат.

Елордалық локомотив пайдалану депосы-
ның локомотив жөндеуді бақылау бөлімінің 
бастығы Жоламан Ахмедиев, көктемгі 
байқау барысында локомотивтердің барлық 
тораптары мен агрегаттары, тартқыш электр 
қозғалтқыштарының жүріс механизмдері 
толық қаралатынын айтады. Желдету және 
ауа баптау қондырғылары жазғы жұмыс 
режиміне ауыстырылып, сүзгілер алмастыры-
лады екен. Тежеу жабдықтары, автотіркеме 
құрылғылары, жылдамдық өлшеуіштер және 
тағысын тағы бөлшектері сынақтан өтеді. 

Келесі цехта мамандар қос дөңгелекті 
ұршықша иіріп, әрі-бері домалатып, бан-
даждарын алып қарауда. Жұп дөңгелекті 
тексеру әсіресе аса ыждаһаттылықпен 
жүргізіледі екен. Енді ше?! Егер сегіз қос 
дөңгелектен тұратын бір локомотивке ар-
тылатын жүктеменің мөлшері 200 тоннаны 

КӨКТЕМГІ 
БАЙҚАУ

КЕМШІЛІКТЕРДІ 
ЖОЮ МІНДЕТТЕЛДІ

Шымкент бөлімшесінде пойыз- 
дар қозғалысының қауіпсіздігі 
бойынша жыл басынан бері бес 
бұзушылыққа жол берілген. 
Өткен жылы дәл осы уақытта 
екі жағдай орын алған екен. 

 Алғашқы үш айдың қорытындысы бойынша теміржол-
дың бағалау көрсеткіші 95 балды құраған. Қанағатта-
нарлықсыз жолдар 66 шақырымға жеткен.

Шымкент магистральдық желі бөлімшесінің ма-
мандары ПЧ-53 жолшыларының жұмысынан біраз 
кемшіліктер анықтап, ескертулер жасады. Айталық, 
Шымкент станциясы бойынша он күн ішінде теміржол 
вокзалының жолаушылар платформалары арасын-
дағы жаяу жүргіншілер төсемінің  ақауларын жою 
міндеттелді.  Бұдан бөлек, жол дистанциясында сани-
тарлық-профилактикалық жұмыстар жүргізілмейтіні, 
жұмысшылар жарақат алған жағдайлар бойынша 
телеграфтық нұсқаулар талданбайтыны белгілі бол-
ды және техникалық сабақтар сапасыз өткізілетіні 
анықталды. Арыс және Шымкент жол дистанцияла-
рының еңбек қорғау бойынша тексерулерді де сапасыз 
жүргізілетіні сыналды.   

Тағы бір жайт, Шымкент станциясының мазутталған 
жолдары тазартылмаған. Жауаптыларға белгілі уақыт 
берілді. Осы аралықта ПЧ-53 учаскесінде бір адамды  
қағып кету оқиғасы тіркелген. Жалпы НЖС-9 бойын-
ша 17 құрылғы істен шықса, тек  жол шаруашылығы 
бойынша тоғыз құрылғы, бес бағыттама бұрмасы 
істен шыққан. 

Дистанция басшыларына ай сайын вагондардың 
тұрып қалуы, теміржол тарифі мен локомотив тартымы 
бойынша шығындарды есептеудің дұрыстығына талдау 
жасау  жүктелді. Ал жолшылар жоғарыда айтылған 
кемшіліктерді жойып, жұмыс сапасын арттыруға 
міндеттелді.      

САПА

құрайтынын ескерсек, онда локомотивтің 
сенімді жұмысы, барлық ауыртпалығы осы 
қос дөңгелекте екені айтпаса да түсінікті. 
Сондықтан темір ұсталары жұп доңғалақтар 
мен мойынтіректерді жөндеу мен әрлеуде 
геометриялық дәлдік пен зергерлік шебер-
лікпен жұмыс істейді  екен.  

Қос дөңгелекті жөндеу цехын әйел адам 
басқаратыны біз үшін тосынсый болды. На-
талья Максименконың бұл цехты басқарып 
келе жатқанына жеті жыл болыпты. 

– Несі бар, біздің цехта 10 адам жұмыс 
істейді, соның екеуі әйел. Олар қос дөңгелекті 
жуумен айналысады. Біздің жұмысымыз 
микрондар мен миллиметрден тұрады. Жа-
уапкершілік үлкен,  сызба өлшемінен сәл бір 
ауытқу болса, ол қозғалыс қауіпсіздігіне теріс 
әсер етеді. Қазір жұмыс жеңілдеді,  визуальді 
немесе даусынан айырудан бөлек ақауларды, 
ауытқушылықты анықтайтын жабдықтар, 
құралдар бар, – дейді цех бастығы. 

Комиссиялық тексеру барысында локо-
мотивтердің техникалық және өртке қарсы 
жағдайы, қажетті құрал-саймандардың бо-
луы да бағаланады екен.   Локомотивтерді 
тиісті мәдени және санитарлық-гигиеналық 
жағдайға келтіру жұмыстарының талапқа 
сай  жүргізілуі тасымалдаудың сенімділігі 
мен қауіпсіздігін қамтамасыз етудің ба-
сты критерийі болмақ. Сапалы тексеру 

локомотивтің істен шығуы 
мен ақаулар санын азайтуға 
кепілдік береді. 

– Тепловоздар ыстықта да, 
суықта да жұмыс істейді, олар-
дың жұмыс істеу сенімділігі 
техникалық қызмет көрсе-
ту мен жөндеудің сапалы 
жүргізілуіне байланысты. 
Жоспарлы маусымдық тексеру 
жұмыстардың тұтас кешенін 
қамтиды. Барлық іс-шаралар 
нұсқаулыққа сәйкес жүргізілу-
де, – дейді Жоламан Ахмедиев.

Отандық конвейерден 
шыққан ТЭ33А сериялы ло-
комотивтер күзгі және көк-

темгі тексерулерден бөлек, 120 күн сайын 
техникалық қызмет көрсетуден өтеді екен. 
Әр сапар алдында олар депо аумағында 
орналасқан жабдық пунктке кіргізіліп, құм, 
су, отынмен жабдықталады. 

– Депода құм алдын ала дайындалып, 
арнайы орындарда сақталып, содан кейін 
құм кептіргіште кептіріледі. Сосын ғана 
ол тұрақты ауа қысымымен құбыр желісі 
арқылы локомотивтің құм резервуарла-
рына жіберіледі. Ал тепловоздарда құм 
бункерлерге құйылады. Локомотивке құм 
не үшін керек десеңіз, құм локомотивке 
жол үстінде доңғалақтарының сырғанап 
тайғанақтауын болдырмау  немесе азайту 
үшін қажет. Ал суға келсек, ол локомотивті 
салқындату жүйесі үшін қажет. Әдетте, су-
мен жабдықтау коррозияға қарсы арнайы 
қоспасы бар қосқыш шланг арқылы жүзеге 
асырылады. Барлық процедураларды сле-
сарьлардан құралған бригадалар санаулы 
сағат ішінде атқарады, – деп тәптіштей 
түсіндірді Азамат Әуесбаев.

Тексеру нәтижелерін бақылауды пайда-
лану деполарының қызметкерлері және 
локомотивтерді қабылдау инспекторлары 
жүзеге асырады екен.

Суреттерді түсірген 
Александр ЖАБЧУК

Ұлан ОРАЗ,
Нұр-Сұлтан

Бүгінде Айдос Жұлдызбаев 
жетекшілік ететін Аягөз белгі 
беру және байланыс дистанция- 
сында жаңа технологиялардың 
қолданылу аясы кеңейе түскен. 
Ақтоғай станциясынан бастап, 
Аягөз-Жарма-Шар телімдері ара-
сында жаңартылған қондырғылар 
қолданысқа беріліп, бұл станция- 
лардағы электромеханиктер 
жұмысына зор жауапкершілік 
жүктеп отыр. 

 Нұрлыбек Мурсакимов – стан-
цияға 1985 жылы қызметке кел-
геннен бері тапжылмай еңбек-
теніп келе жатқан тәжірибелі 
электормеханик. Бүгінде өзінің 
шәкірті Ерлан Мамырбаев екеуі 
аталмыш станциядағы қозғалыс 
саласындағы барлық жұмысқа 
жауапты.

– Осы жылдар аралығында 
теміржол саласындағы бар-
лық өзгерістерді, жетістіктерді 
көзбен көріп, бірге өткеріп ке-

леміз. Біздің салада 2018 жылдан 
бастап үлкен өзгерістер басталды. 
Жаңадан орнатылған оптика-
лық-талшықты кабельдер және 
МС-04 PCL сандық құрылғыла-
рын қолдану сияқты шаралар 
жұмыстың жүйелі жүргізілуіне 
оң жағдай жасады. Техникалық 
құрылғыларды жаңалау мақса-
тында қолға алынған жұмыс- 
тарды аз уақыт ішінде аяқтап 
шыға алдық, – дейді Нұрлыбек 
Жұмабекұлы. 

Дистанция бойынша желі бой-
ындағы байланыс құрылғыларын 
монтаждау жұмыстарына да ай-
рықша белсенділікпен қатысып 
жүрген ол осы жұмыстардың 
сыртында инженерлік-техникалық 
іс-шаралардың да өз деңгейінде 
жүзеге асырылуына кәсіби маман 
ретінде атсалысыпты. Осы ретте 
СЦБ-ның жекелеген бөлшектерін 
қайта жаңарту желі бойындағы 
жұмысты біршама жеңілдеткен. 

Алайда, осы жұмыстар аясында 
жаңаша жұмыс жүргізу байырғы 
байланысшылар үшін оңай шаруа 
емес. Ал Нұрлыбек Жұмабекұлы 
елорда төрінде екі айлық біліктілік 
шыңдау курсынан өтіп келіпті. 
Қазіргі уақытта технологиялық 
процестердің кестесін әзірлеп, 
жұмыс барысын жаңғырту жұ-
мыстарына бейімдеумен қатар 
әріптестеріне жаңа технологиялар 
тілін меңгеруге хал-қадірінше 
көмектеседі.   

– Жалпы, Жаңғызтөбе – қозға-
лыс жиілігі аса жоғары станция. 
Сондықтан, байланыс саласын-
дағы жүргізілген жаңарту жұмыс- 
тарының тиімділігі мол екеніне 
көз жеткізуге болады. Бұл орайда 
Нұрлыбек Жұмабекұлының білімі 
мен тәжірибесі бізге үлкен көмек, 
үлесі қомақты, – деп пікір білдірді 
Жаңғызтөбе станциясының бас- 
тығы Азамат Нұрғалиев. 

Мол тәжірибе дегеннен шыға-

ды. Жаңғызтөбелік байланысшы 
жуырда 60 жасқа толған болатын. 
Жармалық теміржолшы құрметіне 
станция басында жиын өткізіліп, 
оның еңбек жолына, қызметтегі 
тағылымы жайында келелі сөз 
қозғалды.

Міне, осы орайда Аягөз белгі 
беру және байланыс дистан-  
циясының байланыс жөніндегі 
орынбасары Нұрлан Сыдырманов 
Нұрлыбек Жұмабекұлының бай 
тәжірибесі мен байыпты қыз-
метін баса атап өте келе, Жарма 
өңіріндегі байланыс саласын 
дамытудағы зор жетістіктері мен 
қажырлы еңбегін аса жоғары 
бағалайтынын да жеткізді. 

Бүгінгі күні Нұрлыбек Мурса-
кимов бастаған байланыс сала-
сының мамандары желі бойында 
қозғалыс қауіпсіздігін қамтамасыз 
ету жолындағы қызметтерін 
абыроймен жалғастыруда.  

Суретті түсірген автор

ЖАҢА ТЕХНОЛОГИЯЛАР –  УАҚЫТ ТАЛАБЫ 
Аягөз белгі беру және байланыс 
дистанциясының Жаңғызтөбе 
станциясындағы тәжірибелі 
электромеханигі Нұрлыбек 
Мурсакимов жаңа техноло-
гияларды меңгеру – уақыт 
талабы, сондықтан оларды 
өндіріске батыл енгізетін кез 
келді деп санайды.   

Қуаныш ҚОЖАЕВ,
Жаңғызтөбе

Жан ПЕРДЕБЕК,
Шымкент
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УЧАСТНИКИ  ТМТМ 
ФОРСИРУЮТ  РАЗВИТИЕ  МАРШРУТА

Интервью

Резко выросший спрос на перевозки на фоне мировой ситуации дал дополнительный им-
пульс развитию Транскаспийского международного транспортного маршрута (ТМТМ), или 
Middle Corridor, как его еще называют логисты.
Как минимум вдвое нарастить пропускную способность ТМТМ до конца текущего года – 
такую амбициозную цель ставят перед собой участники проекта (8 стран, 20 участников).
О развитии коридора и изменениях транспортных потоков нашему изданию рассказал 
генеральный секретарь Ассоциации Транскаспийского международного транспортного 
маршрута Гайдар АБДИКЕРИМОВ.

Как сообщил заместитель директора по экономическим 
вопросам филиала ТОО «КТЖ – Грузовые перевозки» 
– «Костанайское отделение ГП» Ильяс Исмаилов, за 
три месяца выполнены к плану и улучшены к уровню 
прошлого года показатели использования вагонного 
парка и парка локомотивов.  

Также основные фондообразующие показатели – 
грузооборот выполнен к плану на 100,8%, выгрузка 
вагонов – на 115,3%, порожний пробег вагонов – на 
104,4%. Статнагрузка вагонов выполнена к плану на 
100,7%, средний вес поезда – на 101%, динамическая 
нагрузка вагонов – на 99,9%. 

– Аналогично универсальный показатель работы от-
деления – оборот вагона ускорен к плану на 0,10 суток, 
простой на одной технической станции выполнен к 
плану на 107,3%, производительность локомотива – на 
100,9%, – говорит Ильяс Исмаилов.

Фото автора

ВПЕРЕД 
ПО ВСЕМ ПОКАЗАТЕЛЯМ

В Костанайском отделении гру-
зовых перевозок подвели итоги 
выполнения эксплуатационных 
показателей за первый квартал 
текущего года. 

Аслан КУДАБАЕВ,
Костанай

КАЧЕСТВО НА  ДОЛЖНОМ  УРОВНЕ
За первый квартал текущего года нарушений безопасности 
движения  в поездной и маневровой работе работниками                                  
Достыкского эксплуатационного вагонного депо   не допущено. 
На предприятии задача безопасности движения решается по-
средством квалифицированного и качественного технического 
обслуживания подвижного состава. 

Елена КОЛДАСБАЕВА,
Алматинская область

Об этом проинформировал генеральный директор 
Союза транспортников Казахстана «KAZLOGISTICS» 
Ерлан Абсатов, выступая перед студентами ЕНУ имени 
Л. Гумилева с лекцией «Динамика грузооборота и новые 
маршруты рынка стран Центральной Азии». 

Он рассказал о том, как новые маршруты повлияют 
на развитие стран региона. 

– В настоящее время по территории страны проходят 
11 международных транзитных коридоров: 5 железно-
дорожных и 6 автомобильных. С 2020 года транзитные 
перевозки демонстрируют рост, соответственно увели-
чиваются доходы, получаемые Казахстаном от транзита 
грузов, – отметил Ерлан Абсатов. –  Железнодорожный 
транспорт является ведущим в транзитных перевозках.

Объем транзитных перевозок железнодорожным 
транспортом за три месяца с начала года составил 5,3 
миллиона тонн, по отношению к тому же периоду 2021 
года увеличившись на 11%.

– Важным фактором развития транспортно-логисти-
ческого комплекса Казахстана стало возобновление 
перевозок грузов из Китая в страны Европы и обратно. 
Именно на маршрут Китай – Европа – Китай тради-
ционно приходится основной объем транзита через 
Казахстан, – сказал Ерлан Абсатов.

В первом квартале 2022 года контейнеропоток по 
направлению КНР – ЕС – КНР составил 163 тысячи 
ДФЭ, что больше на 2% по сравнению с аналогичным 
периодом прошлого года. Общий объем контейнерных 
перевозок через Казахстан достиг 262 тысячи ДФЭ, по 
сравнению с соответствующим периодом прошлого 
года этот показатель вырос на 7%. По итогам 2021 года 
транзитом через Казахстан прошло более миллиона ДФЭ.

Растут и объемы транзитных перевозок железнодо-
рожным транспортом, они составили 5,3 миллиона 
тонн, рост по сравнению с аналогичным периодом 
составил 11%.

Диверсификация международных транспортных 
коридоров занимает важную роль в развитии транс-
портно-логистической системы Казахстана, уверен 
Ерлан Абсатов. 

ДИНАМИКА  РОСТА
Любовь РОВБА,
Нур-Султан

ИТОГИ

В ТРУДОВОМ 
РИТМЕ

– Как глобальная мировая по-
литика, связанная с военными 
действиями в Украине, изменила 
логистическую ситуацию с гру-
зоперевозками на Евразийском 
континенте и, в частности, по-
влияла на работу ТМТМ?

– Влияние значительное.                
Несмотря на тот факт, что воен-
ные действия в Украине нача-
лись меньше двух месяцев назад,                  
наблюдается активное изменение 
всей устоявшейся логистической 
структуры. 

Традиционные маршруты те-
ряют свою актуальность. Грузо-
отправители, даже из тех стран, 
которые соблюдают нейтральность 
в конфликте, переориентируют 
грузовые потоки и ищут альтерна-
тивные варианты доставки своих 
грузов. Резко возросла нагрузка 
и на Транскаспийский междуна-
родный транспортный маршрут. 
С начала года объемы перевозок 
выросли в разы.

– Каковы цифры?
– В январе текущего года через 

порты Актау и Курык по нашему 
коридору было отправлено 14 тысяч 
тонн грузов. В феврале объемы вы-
росли в полтора раза – до 22 тысяч 
тонн. В марте этот показатель  к 
уровню февраля увеличился еще 
в четыре раза – до 88 тысяч тонн. 
Планы на апрель – 238 тысяч тонн 
грузов.

Рост с начала года, как видите, 
существенный. Если по итогам 
прошлого года грузооборот соста-
вил 700 тысяч тонн, то на этот год 
к нам заявляются 10,5 миллиона 
тонн грузов.

– Это же в два раза больше 
действующей пропускной спо-
собности?

– Да. И эти объемы нам нужно 
освоить. Поэтому страны-участни-
цы форсируют развитие маршрута. 

– Но есть же и другие марш-
руты…

– В данной мировой ситуации у 
Казахстана остается три основных 
экспортных маршрута, которые 
жизнеспособны. Это экспорт через 
Китай на порт Ляньюньган и другие 
порты, экспорт через Туркменистан 
и Иран на Персидский залив и 
ТМТМ, который в текущей геопо-
литической ситуации становится 
основным маршрутом.

Таким образом, сегодня нужно 
сказать большое спасибо властям 
Казахстана, которые в 2014 году 
выступили с инициативой создания 
Middle Corridor, а также странам, 
которые поддержали этот проект 
и вложились в его развитие.

– Да, получается, что решение 
о развитии этого коридора ока-
залось мудрым и дальновидным, 
хотя 10 лет назад многие эксперты 
отнеслись к нему скептически.

– С точки зрения технической 
реализации, ТМТМ – сложный 
мультимодальный маршрут, где 
активно взаимодействуют морской 
и железнодорожный транспорт. 
Соответственно, в развитие инфра-
структуры и сервисов потребовалось 
вложиться довольно серьезно.

Но сегодня это решение нашло 
свое полное подтверждение, выру-
чает и позволяет зарабатывать не 
только нашей стране. Если ранее 
маршрут работал на четверть своей 
мощности, то по итогам первого 
квартала текущего года загрузка 
составила 95%.

Наши действующие уникальные 
сервисы – это паромная переправа, 
которая связывает каспийские 
порты Курык (Казахстан) и Алят 
(Азербайджан), и фидерное со-
общение между портами Баку и 
Актау. На этом плече постоянно 
задействованы два фидерных судна. 
В этом году планируем нарастить 
количество фидерных судов до 
шести, для чего на Каспийском 
море открываются новые порты. 
Новая ветка фидерного сообще-
ния свяжет Актауский морской 
северный терминал и порт Говсан 
в Азербайджане. 

В развитие ТМТМ 18 апреля мы 
запустили новый сервис – фидер-
ное сообщение Поти – Констанца 

на Черном море вместимостью 
400 ДФЭ.

Также Правительство Казах-
стана заявило о форсированном 
строительстве контейнерного 
хаба в порту Актау с привлечением 
ГЧП, с серьезными мощностями 
по накоплению и сортировке кон-
тейнеров. Под него выделено 19 
гектаров земли.

Азербайджан на своей территории 
ведет не менее активное развитие 
маршрута и намерен сделать но-
вое ответвление – Зангезурский 
коридор, который пройдет по югу 
Азербайджана через Армению с 
выходом на Турцию. Через 3-5 лет, 
при интенсивном строительстве, 
это направление даст ТМТМ зна-
чительное увеличение пропускной 
способности.

Кроме того, в развитие Middle 
Corridor будут задействованы 
мощности грузинского порта 
Кулеви, который имеет мощно-
сти по перевалке нефти около                                  
10 миллионов тонн в год.

– Но ведь маршрут через Рос-
сию, который обслуживает ОТЛК, 
еще действует. Санкции транс-
портных коридоров вроде бы 
не коснулись…

– Коснулись. В пятом пакете 
санкций, объявленных Евросою-
зом буквально на днях, есть блок, 
который запрещает российским 
транспортным компаниям рабо-
тать на территории Евросоюза и 
запрещает привлекать финансовые 
инструменты мировых финансовых 
организаций для развития своего 
бизнеса.  

Данные жесткие меры предпо-
лагают для ТМТМ новую дополни-
тельную нагрузку. Будут резко со-
кращаться объемы перевозок между 
Китаем и Европой автомобильным 
транспортом. Соответственно, 
грузопоток переориентируется 
на железнодорожный транспорт.

– Каковы ваши прогнозы, 
надолго ли эти санкции?

– Опыт показывает, что такие 
решения принимаются взвешенно 
и действуют на среднесрочную 
перспективу. То есть ближайшие 
3-5 лет минимум, по прогнозам 
аналитиков, они будут действовать.

– Хочу поинтересоваться у вас, 
как у эксперта в вопросах логисти-
ки: что мешает казахстанским 
транспортно-логистическим 
компаниям занять на время санк-
ций эту нишу? Пока Казахстан 
является частью ЕАЭС, проезд 
по российским магистралям 
старыми маршрутами, насколько 
я понимаю, для нашей страны 
открыт. И Европа нас тоже при-
вечает…

– Запрета нет. Однако перевоз-
чики понимают, насколько это 

рискованная затея. Казахстанские 
грузы могут ехать по территории 
России, а дальше? Грузы могут 
застрять в российских портах, так 
как иностранные перевозчики их 
бойкотируют. Весь флот, который 
имеет Россия, понятно, в такой 
ситуации будет использоваться 
исключительно под национальные 
нужды и грузы.  Свободный объем 
не покроет необходимых Казахстану 
транзитных возможностей. 

Грузы казахстанских перевозчи-
ков могут также в любой момент 
застрять на границе, а их возврат 
– это дополнительные финансовые 
и временные риски.  

– Как же страны Прибалтики 
с их портами, которые мечтали 
об увеличении транзита грузов 
из Казахстана?

 – Официально они тоже от-
крыты для наших грузов. Эконо-
мически Латвия, Литва и Эсто-
ния ратуют за наши объемы, но 
политически являются частью 
Евросоюза и вынуждены ставить 

заслон на границе с Россией. 
Опять же, многие грузополуча-

тели сейчас занимают принци-
пиальную позицию и не желают, 
чтобы России доставались деньги 
даже за пользование магистралью. 
Поэтому разворачивают новые 
заказы на новые маршруты.  

– Получается, грузополучатели 
сознательно идут на удорожа-
ние товаров и продукции? Ведь 
всем известно, что стоимость 
перевозки по ТМТМ  (железная 
дорога – море – железная дорога) 
обходятся дороже…

– В данной ситуации заплатить 
больше и быть спокойным за груз 
оказывается дешевле, чем платить 
дешево, а затем «разгребать» воз-
можные последствия.

– Какова ситуация с доставкой 
казахстанских экспортных грузов?

– Прежде чем я отвечу на этот 
вопрос, хочу разъяснить один мо-
мент. Нужно понимать, что проект 
ТМТМ объединяет восемь стран и 
20 крупнейших транспортных и 
логистических компаний региона, 
у каждой из которых есть свои 
приоритеты и интересы. А это 
значит, что администрация нашей 
ассоциации должна их учитывать, 
искать баланс перевозок нацио-
нальных и транзитных грузов. До 
сих пор – хочу это подчеркнуть и 
поблагодарить всех участников 
проекта – нам это удавалось. 

У каждой страны свои экономи-
ческие и логистические интересы, 
мы же, как ассоциация, создаем 
одинаковые условия прохождения 
грузов для всех восьми стран, что-
бы все были довольны. Если будет 
перекос – коридор просто встанет.

Теперь о перевалке казахстан-
ских грузов. Портами и железно-
дорожными администрациями 
– участниками ТМТМ на данный 
момент подтверждены возмож-
ности пропуска зерновых грузов 
из Казахстана. 

Также рассматриваются вопросы 
переориентации на альтернатив-
ные маршруты перевозок через 
порты Грузии и Турции цветных 
и черных металлов, угля.

– Как обстоят дела с доставкой 
импортной продукции в Казах-
стан? Проблем не будет? 

– С доставкой грузов в Казахстан 
вопросов как раз нет. Казахстан-
ский экспорт – это, как правило, 
большие объемы минерального 
сырья – цветные и черные метал-
лы, фосфор, ферросплавы, зерно, 
сжиженный газ, нефтепродукты и 
прочее. Импортирует же страна 
высокотехнологичную продукцию, 
которая занимает гораздо меньше 
места при транспортировке. 

Дисбаланс в экспорте-импор-
те на маршруте в среднем 80 на 
20. В обратном направлении у 
нас большие резервы. Так что в 
направлении с Запада на Восток 
Транскаспийский международный 
транспортный маршрут готов 
предоставить грузоперевозчикам 
большие возможности.

 Лилия ЕРЖАНОВА
Фото Александра ЖАБЧУКА

Общий объем транзитных гру-
зов через Казахстан в первом 
квартале 2022 года вырос по 
сравнению с тем же периодом 
прошлого года на 12% и достиг 
5,9 миллиона тонн.  

ПЕРЕВОЗКИ

С целью недопущения браков и задержек 
в поездной и маневровой работе, а также 
для повышения трудовой и технологической 
дисциплины в эксплуатационном вагонном 
депо на приграничной станции Достык 
проводится комплекс организационных 
мероприятий.

– Постоянно с представителями локомо-
тивного хозяйства проводится проверка 
подготовки поездов к отправлению в части 

обслуживания автотормозного оборудова-
ния, что служит гарантией безопасности, 
– комментирует заместитель начальника 
Достыкского эксплуатационного вагонного 
депо Болат Мухамедиев. 

Командно-инструкторским составом 
депо на регулярной основе осущест-
вляются внезапные ночные и дневные 
проверки по выявлению нарушений 
технологии осмотра и обработки поездов 
осмотрщиками-ремонтниками вагонов 
на ПТО, ТОР, КП, организуются выезды на 
линейные подразделения. С начала года 

работниками эксплуатационного цеха 
вагонного депо осмотрено (в техниче-
ском отношении) 11 046 пассажирских 
и грузовых поездов. На обслуживаемом 
участке в эксплуатации имеется 22 средства 
автоматического контроля КТСМ-02. За 
три месяца проконтролировано 27 103 
поезда, сдано по широкой колее – 1 003 
поезда, по узкой – 975. 

В целях повышения уровня знаний желез-
нодорожники станций Достык, Актогай и 
Бесколь на практических занятиях изучают 
методы выявления неисправностей литых 

деталей тележек на предмет наличия тре-
щин в районе технологических отверстий, 
зоны повышенного износа надрессорных 
балок, причины изломов, трещин боковых 
рам. Стоит отметить, что специалистами 
проводятся дополнительные технические 
занятия по изучению передовых методов 
технического обслуживания и выявления 
неисправностей колесных пар и их узлов 
в труднодоступных местах. Также в план 
работы технической учебы включены 

такие темы, как «Особенности ухода за 
автотормозами» и «Способы выявления 
и устранения неисправностей тормозов». 

Вместе с тем имеются и проблемные 
вопросы. Как говорит Болат Мухамеди-
ев, для оперативной и бесперебойной 
работы, для связи персонала с вагонным 
оператором, дежурным по станции и 
локомотивными бригадами требуются 
переносные радиостанции. 

Фото автора

ТМТМ – СЛОЖНЫЙ МУЛЬТИМОДАЛЬНЫЙ МАРШ-
РУТ, ГДЕ АКТИВНО ВЗАИМОДЕЙСТВУЮТ МОРСКОЙ 
И ЖЕЛЕЗНОДОРОЖНЫЙ ТРАНСПОРТ. ЕСЛИ РА-
НЕЕ МАРШРУТ РАБОТАЛ НА ЧЕТВЕРТЬ СВОЕЙ 
МОЩНОСТИ, ТО ПО ИТОГАМ ПЕРВОГО КВАРТАЛА 
ТЕКУЩЕГО ГОДА ЗАГРУЗКА СОСТАВИЛА 95%.
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РУКА ПОМОЩИ

Спорт

Айлин БАУРЖАН,
Нур-Султан

Ұрпақтар сабақтастығы

Светлана МОГАЙ,
Караганда

СУББОТНИК

В регионе наконец-то сошел снег, и павод-
ковая ситуация стабилизировалась.

После долгой зимы работники очистили 
от мусора и посторонних предметов участок, 
расположенный возле главного здания от-
деления грузовых перевозок. В ближайшее 
время планируется побелка бордюров. 

Железнодорожники Карагандинского 
отделения ГП одними из первых   запустили 
челлендж «Чистый четверг». Эстафету от 
коллег активно подхватили другие желез-
нодорожные структуры  региона.

– Своевременно очищать территорию от 
мусора необходимо не только с эстетической 
стороны, но и с экологической. Очень важно, 

чтобы окружающая среда была не загрязнена 
тем, что наносит вред человеку, – подчеркнул 
директор НОДГП-4 Марлен Кокрекбаев. 

          Светлана МОГАЙ, Караганда
                      Фото автора

ТЕРРИТОРИЯ  РАДУЕТ ГЛАЗ  
Железнодорожники Карагандинского отделения ГП 
приняли участие в акции «Чистый четверг». Ими при-
ведена в порядок территория  района Сортировка.

Республиканский турнир по дзюдо 
прошел в городе Тараз. Свое мастер-
ство продемонстрировали более 200 
ветеранов спорта из 14 регионов, а 
также городов Нур-Султан, Алматы 
и Шымкент.

На фоне столь серьезных соперников 
инструктор по спорту Акмолинского 
филиала ОО «Казпрофтранс» Болатбек 
Кажаев выглядел достойно и в итоге 

Во время массовой уборки и озеленения 
улиц и общественных территорий, которые 
начались с раннего утра, трудовые коллек-
тивы, коммунальные службы, госслужащие, 
работники малого и среднего бизнеса, 
общественники и неравнодушные жители 
Павлодарского Прииртышья вывезли более 
25 тысяч тонн мусора, в том числе из городов 
и районов. Сотрудники стальной магистрали 
привели в порядок территории по улице 
Сураганова. На субботник вышли также 
работники приближенных и отдаленных 
станций. 

Железно-
дорожники 
стараются 
выходить на 
субботники и в обычные дни, убирают свою 
территорию, приводят в порядок растущие 
деревья около здания, сообщили в отделении 
грузовых перевозок.

В течение месяца прием мусора на поли-
гоне бытовых отходов будет бесплатным, за 
исключением строительных отходов. 

Жанара ЖУСУПОВА, Павлодар
                     Фото автора

  – Между собой соревновались спорт- 
смены станции Оскемен-1, Защитинской 
дистанции сигнализации и связи, ТОО 

«DTJ», Оскеменского эксплуатационного 
локомотивного депо, СпецСервисКу-
рылыс, АО «Транстелеком», Оскемен-

Қатысушылар арқан тарту, шах-
мат, дойбы, кір тасын көтеру сынды 
спорттық ойындарда бақ сынасып, 
қызықты та тартысты сайыс өткізді. 
Кір тасын көтеруде өткел кезекшісі 
Ерлан Жолдыбекке жететін жан бол-
мады, көпір шебері Айдос Өтеулиев 
екінші, жол жөндеуші Рауан Матеев 
үшінші орынды иеленді. 

Шахматтан еңбек қорғау инженері 
Серік Қуанышбеков қарсыластарын 

түгел ұтып, бірінші орынға шықты. 
Жол жөндеуші Рамазан Каликулов 
те осал емес екенін танытып екінші, 
Мейіржан Әзбергенов үшінші орынға 
ие болды. Дойбыдан да жол жөндеуші 
Ержанат Ибрагимов бірінші, еңбекті 
қорғау инженері Серік Қуанышбеков 
екінші, жол жөндеуші Рамазан Кали-
кулов үшінші орынды бағындырды. 
Жүлделі орыннан көрінген спортшы-
ларға кәсіподақ тарапынан бағалы 

сыйлықтар тапсырылды.
Жамбыл жол бөлімшесінің спортты 

ұйымдастыру-нұсқаушысы Евгений 
Тяньнің айтуынша, биылғы жылы 
кәсіби мерекелер мен даталы күндер 
құрметіне спорттық шаралар жиі ұй-
ымдастырылмақ. 

Айта кету керек, спорттық сайыстарға 
теміржолшылар белсене қатысты.  

Ерман ӘБДИЕВ, Жамбыл
Суретті түсірген автор

Трехлетнему племяннику менеджера 
филиала АО «НК «ҚТЖ» – «Центр трансфор-
мации бизнеса» Айгерим Абушахмановой 
Эмиру поставлен диагноз «нейробластома 
забрюшинного пространства левого над-
почечника (злокачественная опухоль)».

На сегодняшний день маленький Эмир 
прошел четыре курса химиотерапии и 
операцию по удалению опухоли. Вместе 
с опухолью были удалены левая почка и 
часть кишечника, после чего пройдены два 
дополнительных курса химиотерапии. К 
большому сожалению, произошел рецидив.

На данный момент у ребенка метастазы 
в печени, обоих легких и поражен костный 
мозг. На основании гистологии с ФГБУ 
«НМИЦ ДГОИ им. Дмитрия Рогачева» 
иммунитет Эмира плохо реагирует на хи-

миотерапию, и требуется иммунотерапия, 
которая проводится в Испании. Ориенти-
ровочная стоимость лечения и поездки                                 
150 000 000 тенге.

Благодаря совместным усилиям неравно-
душных людей собрано 12,2 миллиона тенге, 
что представляет менее 10% от ориентиро-
вочной стоимости.

Призываем вас не оставаться в стороне и 
дать надежду храброму Эмиру, проходящему 
такое испытание уже целый год, на долгую 
и счастливую жизнь. 

Реквизиты родителей Эмира 
(Тургунбаева Галия Амангельдиевна):
• Kaspi 4400 4301 5267 5143 
(+7707 937 5090) Тургунбаева Галия
• Halyk bank 4405 6397 8602 0709 
(+7775 725 98 88) Тургунбаев Женис.

Ол сол жылдары белгі беру және 
байланыс дистанциясы басшылығына 
келген алғашқы қазақ жігіттерінің 
бірі еді. 1972 жылы Құлсары белгі 
беру және байланыс дистанциясы-
ның бастығы болып тағайындалған 
Болатбек Әсімұлының беделі сол 
кездің өзінде жоғары болатын. Бізге, 
осы мамандықты таңдап өндіріске 
келген өрімдей қазақ жігіттеріне 
СОБ және байланыс, белгі беру 
құрылғыларының жұмысын ерін-
бей-жалықпай үйретіп, кәсіпке 

ҰСТАЗЫ ЖАҚСЫ ҚАНДАЙ-ДЫ...
Осыдан елу жылға жуық уақыт бұрын 
Құлсары белгі беру және байланыс дистан-
циясына электромонтер болып жұмысқа 
келген маған Болатбек Молдасалиев сияқты 
кәсіби теміржолшының қол астында ең-
бек етіп, тәлімін алу бақыты бұйырыпты. 

МЕРЕЙТОЙ

БЕЛСЕНЕ  ҚАТЫСТЫ
Өткен сенбі күні Жамбыл магистральдық желі бөлімше-
сінің Түлкібас жол дистанциясында салалық кәсіподақ 
ұйымының 30 жылдығы мен Бүкіләлемдік  еңбекті 
қорғау күніне арналған спорттық шаралар өтті. 

Инструктор по спорту Акмолинского филиала 
ОО «Казпрофтранс» Болатбек Кажаев занял 
второе место на Республиканском турнире 
по дзюдо среди ветеранов спорта.

остановился лишь в шаге от первого 
места. Так, в дивизионе М-6 59-летний 
спортсмен в весовой категории 90 
килограммов завоевал серебряную 
медаль. 

– Это был замечательный день. Я 
прекрасно себя чувствую, ведь прие-
хал, чтобы завоевать призовое место 
и у меня все получилось, – поделился 
Болатбек Кажаев.

В общей сложности спортивную 
честь Акмолинской области защищали 
представители Коргалжынского, Атба-
сарского, Ерейментауского районов, 
городов Кокшетау и Степногорск. В ходе 
турнира они завоевали пять наград.

Айлин БАУРЖАН
Фото автора

А ВОТ ОНИ, НАШИ ТЕННИСИСТЫ! 
В Усть-Каменогорске завершились соревнования по нас- 
тольному теннису среди предприятий Защитинского узла, 
организованные ФСК «Локомотив». Железнодорожники 
показали свою высокую активность – в турнире участво-
вали команды восьми предприятий. 

КРЕПКИЙ ЗАХВАТ

ского эксплуатационного вагонного 
депо, станции Кумыстау, – рассказал 
инструктор по спорту ФСК «Локомотив» 
Олег Кушкунов. 

В командном первенстве локомотив-
щики заняли первое место, второе – 
Защитинская дистанция сигнализации 
и связи, третье – станция Кумыстау. 

В личном зачете среди женщин 
первое место завоевала работница 
станции Оскемен-1 Марина Лисовая. 
Второе – Динара Сарбасова, третье – 
Арай Куандыкова. Обе спортсменки 
работают в АО «Транстелеком». 

Среди мужчин первое место занял 
Павел Ляпун из Оскеменского эксплуа-
тационного локомотивного депо, второе 
– локомотивщик Айбол Жунисханов, 
третье – Жандос Амирбаев из Защитин-
ской дистанции сигнализации и связи. 

Победителей наградили дипломами 
и призами.

Ольга УШАКОВА, Оскемен
Фото Олега  КУШКУНОВА

 

ВСТРЕЧАЕМ  ВЕСНУ
Железнодорожники отделений грузовых 
перевозок и магистральной сети приня-
ли участие в «Марафоне чистоты», кото-
рый стартовал  в Павлодарском регионе                             
11 апреля и продолжится до 11 мая. 

В рубрике «Рука помощи» мы призываем оказать 
помощь коллегам-железнодорожникам, их детям 
и близким родственникам, оказавшимся в трудной 
жизненной ситуации.  

Кездесуді  «Аманат» партиясының 
теміржол бөлімшесіндегі филиалының 
атқарушы хатшысы Базара Танбаева 
ұйымдастырды. Жаңа Қазақстанды 
құрудағы саяси реформалар жайында 
әңгіме өрбіткен партия белсендісі сая-
саттан тыс қарапайым еңбек адамда-
рының үлесі табанды да адал еңбек 
деген тұжырым жасады. 

– Біз өзімізге идеалдарды алыстан 
іздейміз, ал жанымызда жүрген, шын 
мәнінде, үлгі тұтар үздіктерімізді ескере 
бермейміз. Бүгін осы олқылықтың орнын 
толтырып, кәсіби жұмысында жетістікке 
жеткен еңбек адамдарын насихаттап, жас 
буынға олардың тәжірибесі мен шебер-
лігін үлгі етсек дейміз, – деді Б.Танбаева.

Еліміздің өркендеуіне қарапайым еңбек 
адамының қосар үлесі туралы сөз қозғаған-
да вагонның доңғалақ буксының күрделі 
ақауын, бүйірлік рамадағы жарықты 
тауып, екі рет «Қозғалыс қауіпсіздігі 
үшін» төсбелгісін алған вагон қараушы 
Сейтмек Онбаевтай теміржолшылар 
алдымен ауызға алынуы заңдылық. Ал 

Қазалы вагон пайдалану депосының Қызылорда станциясын-
дағы қосынында ерекше кездесу өтті. Шараға екі рет «Қозғалыс 
қауіпсіздігі үшін» төсбелгісінің иегері атанған Сейтмек Онбаев 
пен депода қырық жылға жуық жұмыс жасап келе жатқан ер-
лі-зайыптылар – аға вагон қараушы  Маратбек пен оператор 
Шәкмарал Тұралиевтар қатысты.

ҮЛГІ  ТҰТАР  ҮЗДІКТЕР  ЖАНЫМЫЗДА

баулыған ұстазымыз басқа емес, 
дистанция бастығы Молдасалиевтің 
өзі болды. 

Болатбек Әсімұлы еңбек жолын 
1960 жылы Қазақ темір жолының  
Алматы вагон депосында отжағардың 
көмекшісі (помощник кочегара) 
болып бастаған екен. Бір жылдан 
соң жолдамамен Мәскеу темір 
жол көлігі инженерлері институ-
тына түсіп, оны 1967 жылы бітіріп 
шығады. Сол жылдары жаңадан 
құрылып жатқан, маман тапшы 
Маңғыстау белгі беру және байланыс 
дистанциясына жіберіледі. Бірнеше 
жылдан кейін Құлсары дистанция-
сына ауысады. Осы жылдар ішінде 
білімімен, алғырлығымен, жаңа 
бастамаларымен танылған Молдаса-
лиевті 1977 жылы жаңадан құрылған 
Батыс Қазақстан темір жолына 
белгі беру және байланыс басқар-
масының бас инженері қызметіне 
тағайындайды. Ал тоқсаныншы 
жылдары  Орал бөлімшесінің бас 
инженері болып барып, кейін Батыс 
Қазақстан темір жолы белгі беру және 
байланыс басқармасының бастығы 
болып Ақтөбеге қайта оралған 

тәжірибелі маман – сол жылдары 
Ақтөбе-Түркістан аралығында екі 
жолды автоблокировка қондырғы-
ларын орнату, Бейнеу-Маңғыстау 
аралығында жаңа станциялар мен 
разъездерді электрорталықтандыру 
қондырғыларымен жабдықтау, Ба-
тыс Қазақстан темір жолын ПОНАБ 
приборларымен жабдықтау, Ақтө-
бе-Түркістан аралығын кабельдеу 
сияқты бірегей жобаларды жүзеге 
асыруға өз қолтаңбасын қалдырған 
жан. Ерен еңбегі елеусіз қалмады, 
КСРО жол қатынастары министр-
лігінің «Құрметті теміржолшы» 
белгісімен марапатталды.   

Өзінің жарты ғасырлық енбек 
жолында ол талайға ұстаз болды. 
Біз білетіндер қатарында, мысалы, 
Ресейдің Приволжье темір жолының 
бастығына дейін көтерілген В.Хра-
патый, белгі беру және байланыс 
басқармасының  бастығы болған 
В.Иванов, Батыс Қазақстан темір 
жолының басқарма бастығы С.Еки-
баев сынды мықтылар бар. Солардын 
қатарында мен де Құлсары белгі беру 
және байланыс дистанциясында 
СОБ электромонтерінен дистанци-
яның бас инженеріне дейінгі еңбек 
жолынан өттім. 

Бүгін тамыры тереңге жайылған 
алып бәйтерекке айналған абзал аға, 
аяулы ұстазымыз Болатбек Әсімұлын 
барлық шәкірттері атынан 80 жылдық 
мерейтойымен құттықтап, ең ізгі 
тілектерімізді жолдағымыз келеді.

Марат ИСАҒАЛИЕВ, 
Құрметті теміржолшы

350 жылдық тарихы бар Тұралиевтер 
әулетінің еңбек жолын жалғастырып келе 
жатқан ерлі-зайыпты теміржолшылар 
ұрпақтар сабақтастығының жарқын 
үлгісі емей, не?!

Кездесуде басқосу кейіпкерлерінің 
әсерлі әңгімесі тыңдалып, теміржолшы 
кәсібінің ыстық-суығымен қатар абыройы 
сөз болды. Депоның арғы-бергі тарихынан 
естеліктер айтылды. 

Сабырхан СЕЙІЛБЕКҰЛЫ, 
Қызылорда

Суретті түсірген автор


